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توصيف مقرر دراسي 
	اسم المقرر
	 اقتصاديات المملكة والعالم الإسلامي
	رمز المقرر
	قصد  451

	البرنامج
	بكالوريوس اقتصاد
	المستوى
	 السادس

	المتطلبات السابقة
	 لا يوجد
	الساعات المعتمدة
	 3

	أهداف المقرر: 

 بعد انتهاء الطالب من دراسة هذا المقرر ينبغي أن يكون مستوعباً لما يلي:
· تعريف الطالب باقتصاد المملكة العربية السعودية وهيكله وقطاعاته. 
·   تمكين الطالب من معرفة اقتصاديات العالم الإسلامي وهياكلها. 
·   تعريف الطالب بأهم السمات المشتركة بين هذه الاقتصاديات.
·   تعريف الطالب ببعض المشكلات الاقتصادية في المملكة العربية السعودية والدول الإسلامية.
· استكشاف فرص التكامل الاقتصادي بين الدول الإسلامية.


	مفردات المقرر:
(سمات الاقتصاد السعودي.          ( سمات اقتصاديات دول العالم الإسلامي.       
(هيكل الاقتصاد السعودي.           ( الموارد والإمكانات المتاحة للدول الإسلامية.
(القطاع الصناعي في المملكة.      ( المشكلات التي تواجه التنمية في دول العالم الإسلامي.
( القطاع النفطي في المملكة.        ( التكامل الاقتصادي بين الدول الإسلامية. 
(القطاع النقدي في المملكة.           ( دور البنك الإسلامي في تمويل برامج التنمية للدول الإسلامية.
(التخطيط والتنمية في المملكة.      ( التجارة الخارجية بين الدول الإسلامية.                 

(التجارة الخارجية للمملكة.                         


	المراجع الرئيسة للمقرر:
· التطور الاقتصادي في المملكة.............. د.حسين الشرع.
· اقتصاد المملكة العربية السعودية(نظرة تحليلية)................. د. عبد الله العبيد ود. عبد القادر عطية.
· الخطط الخمسية للتنمية................... وزارة الاقتصاد والتخطيط.
· اقتصاديات العالم الإسلامي................ أ.د/ وجدي حسين.
 

	توزيع الدرجات:
المشاركة
الواجبات
الاختبار الفصلي  
حالة دراسية – مشروع دراسة جدوى
الاختبار النهائي
المجموع
5
 5
40
 ـــــــــــ
50
100



Course Outline
	Course title
	Economics of the Kingdom and the Muslim world
	Course code
	Econ  

	Program
	Pkaloius economy
	Level
	6 

	Prerequisite
	No
	Credit hours
	 3

	Main learning outcomes: At the end of this course, the student should comprehend the following concepts:

·   ntroduce students to the economy of the Kingdom of Saudi Arabia and its structure and sectors.
·   Enable the student to know the Islamic world economies and structures .
·   Introduce students to the most important common features between these economies.
·   Introduce students to some of the economic problems in Saudi Arabia and the Islamic countries.
·   Explore opportunities for economic integration between the countries of the Islamic world.

	Topics to be covered:.
· Economic characteristics of the countries of Islamic world.      
·   Resources and capabilities available to the countries of the Islamic world.
·   Problems facing the development in the countries of the Islamic world.
· Economic integration between the countries of the Islamic world.  
·   The role of the Islamic Bank to finance development programs in Muslim countries.
·  Foreign trade of the Islamic countries. 

	Required textbooks:
· Economic co-operation in the gulf: issues in the Economic of.

The Arab gulf co-operation council states by badr el din a. Ibrahim.  
· Link: www.wief.org
 

	Grading:

Total
Final Exam
Case study
Mid. 1
Assignment
Participation
100
 50
ــــــــــــــــ
40 
 5
5 
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